
   چهارمحال و بختياري: معاون حفاظت و بهره برداري شركت آب 
منطقه اي چهارمحال و بختياري از مسدود شدن ۹۶ حلقه چاه غيرمجاز 
در اس��تان خبر داد. فتح الله صابرپور در اين ب��اره گفت: از 2000 حلقه 
چاه غيرمجاز در اس��تان، تاكنون ۹۶ حلقه پر و مسدود شده است. وي 
از نصب 200 دستگاه كنتور هوش��مند روي چاه هاي استان خبر داد و 
افزود: ظرف چهار ماه آينده اين كنتورها نصب خواهد شد. صابرپور ادامه 
داد: مطالعات اجرايي نصب ۹۹ دستگاه اندازه گيري منابع آب سطحي 
به اتمام رسيده و به شركت منابع آب ايران ارسال شده است و پيش بيني 

مي شود تا پايان سال 2۵ حلقه چاه غيرمجاز ديگر نيز مسدود شود. 
   فارس: شهردار ش��يراز با بيان اينكه به دنبال افتتاح كامل خط يك 
متروي شيراز تا پايان امسال بوديم، گفت: به دليل اجراي ايستگاه زندوكيل 

و مسدود شدن مسير ادامه اين خط تا پايان 
سال تا چهارراه زند افتتاح مي شود. عليرضا 
پاك فطرت گفت: امكان راه اندازي متروي 
شيراز در فاز دوم خط يك از ميدان گل سرخ 
تا ميدان وليعصر نيز وجود دارد اما بايد صبر 
كرد تا ايس��تگاه زند وكيل نيز در مدار قرار 
بگيرد و پس از آن خط يك متروي شيراز را به 

طور كامل راه اندازي كنيم. وي با اشاره به اينكه موضوع واگن ها و تأمين آن 
يك موضوع ملي است، ادامه داد: بر اساس آخرين توافق صورت گرفته بين 
وزير صنعت و وزير كشور ساخت 2 هزار واگن در كشور آغاز شده است و در 

سال آينده به كلانشهرهايي كه داراي مترو هستند، تحويل مي شود. 
   كهگيلوي�ه و بويراحمد: مديرعامل ش��ركت توزيع نيروي برق 
كهگيلويه و بويراحم��د از افتتاح و كلنگ زني ۶۴ پروژه برق رس��اني با 
اعتباري افزون بر ۶۶ ميليارد و ۷۱ ميليون ريال در شهرستان گچساران 
خب��ر داد. داود راهزادي در آئي��ن كلنگ زني پروژه اصلاح، توس��عه و 
جلوگيري از تلفات انرژي در محله رادك گفت: از اين تعداد پروژه ۶2 
مورد افتتاحي و دو پروژه نيز كلنگ زني است. مديرعامل شركت توزيع 
نيروي برق كهگيلويه و بويراحمد افزود: پروژه اصلاح و بهينه س��ازي 
توسعه ش��هري و روس��تايي نقاط مختلف، روش��نايي معابر روستاي 
مظفرآباد، توسعه شبكه برق روستاي اسلام آباد - باغ انار در بافت جديد، 
پروژه تأمين برق مسكن مهر، احداث روشنايي معابر بلوارهاي دوگنبدان 

و كلنگ زني اصلاح شبكه برق محله رادك از جمله اين پروژه هاست. 
   قم: رئيس شوراي شهر قم از خروج 2۵0 دستگاه اتوبوس فرسوده از 
سيستم حمل ونقل عمومي شهري قم خبر داد. ولي الله بياتي با اشاره به 
اينكه در زمينه وسايل نقليه عمومي هزار دستگاه تاكسي و 2۵0 دستگاه 
اتوبوس فرسوده از سيستم خارج شد يا در حال خارج شدن است، گفت: 
رفع مشكلات حمل ونقل عمومي قم يكي از موضوعات اصلي اين استان 
است كه مسئولان آن را در رأس كارهايشان قرار داده اند. وي ادامه داد: 
مترو سرآمد اين فعاليت هاست و ما در سال هاي گذشته در كنار فروش 
اوراق مشاركت، ۵0 ميليارد تومان تسهيلات دريافت كرديم تا در روند 

اجراي پروژه خللي ايجاد نشود. 
   اسلامشهر: به منظور افزايش سطح كيفي آب شرب شهروندان شهرك 
امام حسين )ع( شهرستان اسلامشهر، مخزن۱0هزارمتر مكعبي اين شهرك 
شست وشو و گندزايي شد.  سينا سالمي مدير امور بهره برداري آبفاي شهرك 
امام حسين)ع( با اعلام اين خبر گفت: با توجه به تأمين بخش عمده و قابل 
توجهي از آب آشاميدني شهروندان شهرك امام حسين )ع( از طريق چاه هاي 
منطقه و ماسه دهي برخي چاه ها، شاهد افت كيفيت آب خروجي از مخازن، 
هستيم كه با شست وشو و گندزايي بموقع مانع مي توان مانع از بروز مشكلات 
جدي براي شهروندان شد.   وي افزود: به منظور رعايت استانداردهاي لازم و 
همچنين ساماندهي مخزن وتاسيسات و اتصالات مربوطه، بخشي از تجهيزات 

و تأسيسات و اتصالات معيوب پس از تعويض و تعمير مجدداً راه اندازي شد.

 سيل كرمان 
در ميان گرد و غبار آمد و ويران كرد

حالا ديگر سيل به بلاي جان استان هايي تبديل شده كه در طول سال 
بار خشكسالي را به دوش مي كشند و در انتظار نزولاتي هستند كه 
لب تشنه  شان را مرطوب كند.  از سيل سيستان و بلوچستان گرفته تا 
بوشهر و فارس و حالا هم كرمان. طي بارش هاي اخيري كه در كرمان 
صورت گرفت، سيلاب موجب سرريز شدن سد »نساء« بم و آبگرفتگي 
گسترده روستاهاي پايين دست ش�د. اتفاقي كه به همين جا ختم 
نشد و متأسفانه روستاي زيباي جلگه در شهرستان بم ناپديد شد. 

    
از زمانيكه سد نساء در بم احداث شد، توانست آب هاي سرگردان زيادي 

را در پشت خود جمع و به استفاده بهينه از آنها كمك كند. 
آبگيري نساء طي س��ال هاي اخير به خوبي صورت مي گرفت تا اينكه 
طي بارش هاي هفته اخير به ناگاه اين س��د لبريز و س��يلاب به سمت 
روستاهاي پايين دست سرازير شد.  بر اساس گزارش ها، مردم روستاي 
جلگه كه از هجوم سيلاب مطلع شده بودند به سرعت خانه هاي خود را 
تخليه و به مكان امني پناه بردند اما غافل از اينكه بعد از بازگشت ديگر 
خانه اي و كاشانه اي نخواهند داش��ت.  جريان سيلاب ناشي از سرريز 
شدن سد نساء به حدي بود كه پس از فروكش كردن و زماني كه مردم 
به جلگه بازگشتند، ديگر اثري از بقاياي روستا خود نديدند.  جلگه اي ها 
در كمتر از يك ماه مانده به عيد حالا مانده اند بدون خانه و دام و زمين 
چه كار بايد بكنند.  نكته عجيب در سيلاب كرمان اين بود در استاني كه 
سال ها به متوسط بارندگي بلندمدت هم نرسيده بود در عرض سه روز 
۱۱ ميليارد مترمكعب باران به خود ديد. بارشي كه طي ۷۱ سال اخير 
بي سابقه بوده است.  البته در همان ابتدا شايعاتي مبني بر شكسته شدن 

سد نساء هم مطرح شد اما اين اخبار واقعيت نداشت. 
  سيل در ميان گرد و غبار

ظرفيت سدهاي كرمان در مجموع ۵۸0 ميليون مترمكعب است كه در 
بارندگي هاي اخير ۸0 درصد آنها پر شده اند اما با توجه به اخبار سازمان 
هواشناسي و ادامه روند بارش ها و همچنين شرايط زمين ها، احتمال 
بروز سيلاب جديد بسيار زياد است.  بعد از س��يلاب بم، فرماندار اين 
شهرستان اعلام كرد كه تنها به بم حداقل 2۷ ميليارد تومان خسارت 

وارد شده و برآوردهاي قطعي در حال انجام شدن است. 
رضا اشك با بيان اينكه بخش كش��اورزي، راه ها، خانه هاي مسكوني، 
زيرساخت هاي كشاورزي و عشايري در اين سيلاب خسارت ديده اند به 
اهميت قنات هاي بزرگ بم در تأمين آب منطقه اشاره كرد و ادامه داد: 
»متأسفانه پنج قنات تخريب شده اند كه به دليل اهميت موضوع كار 

بازسازي اين قنات ها در دستور كار قرار گرفته است.«
بروز سيل در روس��تاهاي فقير كرمان در ش��رايطي رخ داد كه مردم 
اين مناطق به ش��دت درگير طوفان ش��ن و آب و هواي خشك بودند 
و بر اس��اس گزارش ها ديد ب��ه كمتر از ۱0 متر رس��يده ب��ود. در اين 
زمان مسئولان محلي به آنها هشدار بروز س��يل را مي دهند و از مردم 
مي خواهند كه هر چه سريع تر محل زندگي شان را تخليه كنند. مردم 
كه باور نمي كردند در ميان اين همه گرد و غبار سر و كله سيل هم پيدا 
شود، ابتدا مقاومت مي كنند و اكثر اين روستاها تنها چند دقيقه قبل از 
سيلاب و با اصرار و خواهش مسئولان از مردم محلي تخليه مي شوند و 

سيلاب همزمان با طوفان اين روستاها را در برمي گيرد. 
امين باقري فرماندار ريگان ك��ه كمي پايين تر از شهرس��تان بم و در 
مجاورت فهرج قرار دارد، با بيان اينكه قبل از س��يل ريگان فقيرترين 
شهرستان استان از نظر راه هاي روستايي بود و حالا اين ميزان از راه ها 
نيز تخريب شده است، گفت: »شهرستان دچار خسارت هاي زيادي شده 

كه اكثراً به روستاها و مناطق عشايري وارد شده است.«

كتاب سنگر كمين شناور در بوشهر رونمايي شد  
با حض�ور آيت الله حس�يني بوش�هري    بوشهر
امام جمعه بوشهر از سه كتاب سنگر كمين 
ش�ناور با موضوع زندگينامه شهداي اطلاعات اس�تان رونمايي شد. 
محسن شيرازي دبير انجمن پيشكسوتان سپاس در اين مراسم با اشاره 
به اينكه اين انجمن در زمره س��ازمان هاي مردم نهاد و غيرانتفاعي بوده، 
وابس��تگي به هيچ صنف و گروهي ندارد، ۱0 سال است كه شكل گرفته 
و در راستاي دفاع و پاسداري از انقلاب اس��لامي گام بر مي دارد، گفت: با 
جنگ تحميلي سپاه عمدتاً وارد كار نظامي شد و وزارت اطلاعات نيز عمدتاً 
از نيروهاي سپاه به وجود آمد.  وي با بيان اينكه تا به امروز اطلاعات سپاه 
خدمات ارزنده اي به اسلام داشته است، افزود: نيروي قدس از افتخارات 
انقلاب، مس��لمانان و آزادي خواهان جهان از دل اطلاعات سپاه تشكيل 
شده است.  دبير انجمن پيشكسوتان سپاس با تأكيد بر اينكه اطلاعات 
سپاه همچنان كه پيش مي رود، مظلوم و گمنام اس��ت، ادامه داد: اين از 
ويژگي هاي اطلاعات است كه هميشه مظلوم باشند.  وي به اهداف تشكيل 
انجمن سپاس پرداخت و گفت: تكريم خانواده شهدا، اعتلاي نام شهدا و 
حفظ راه آنها از اهداف تشكيل اين انجمن بوده كه در اين راه 20 نشست 
همدلي برگزار كرديم.  فرمانده سپاه اس��تان بوشهر نيز در ادامه با تأكيد 
بر اينكه يادواره شهدا تخصصي مي ش��وند همچنان كه كار در اطلاعات 
تخصصي شده است گفت: اين يادواره ها نياز بوده و خواست امام خامنه اي 
است.  جميري افزود: اين يادواره ها در راستاي زنده نگهداشتن ياد و خاطره 

شهداست، تا شهدا را بهتر بشناسيم هر چند در شناخت شهدا عاجزيم. 

در حالي كه برنج و 
محمدرضا سوري 

   گزارش2
چ�اي گي�لان به 
عنوان مهم ترين 
محصول استراتژيك و مهم ترين برند اين استان 
به شمار مي روند، اما برخي بي مهري ها در چند 
سال اخير موجب شده تا هرساله از ميزان توليد 
اين محصولات كاسته ش�ود.  بررسي ها نشان 
مي دهد واردات بي رويه و كاهش تعرفه واردات 
اين دو محصول كه از هيچ نظري قابل رقابت با 
محصولات توليدي در گيلان نيستند سبب شده 
تا كشاورزاني كه تا سال ها مبادرت به كشت برنج 
وچاي مي كردند در حال حاضر مجبور به تغيير 
كاربري زمين هاي خود ش�وند.  حاد شدن اين 
موضوع در چند سال اخيركار را به آنجا رساند 
كه چند روز پي�ش نماينده م�ردم لنگرود در 
مجلس شورا اعلام كرد: »تعيين تعرفه واردات 
برنج به ميزان 5 درصد، انگيزه كشاورز را براي 
توليد برنج در سال آينده به صفر مي رساند.«

    
طبق آمارهاي وزارت جهاد كش��اورزي در حال 
حاضر حدود ۷۵0 هزار تن برنج سفيد در گيلان 
توليد مي شود كه تأمين كننده نياز برنج 20ميليون 
نفر ايراني است.  اين درحالي است كه سال هاي 
قبل ميزان توليد چاي در اين استان۶0 هزارتن 
بود كه در حال حاضر به نصف كاهش پيدا كرده 
اس��ت.  نماينده مردم لنگرود در مجلس شوراي 
اسلامي در اين خصوص به »جوان« مي گويد: »با 
وجود كاهش ميزان كشت، درحال حاضر سالانه 
چيزي در ح��دود ۷۵0هزارتن برن��ج درگيلان 
توليد مي شود.« مهردادلاهوتي همچنين با حاد 
توصيف ك��ردن وضعيت توليد چاي در اس��تان 
مي افزايد: »با وجود اينكه تا سال هاي قبل ۶0هزار 
تن چاي در اين منطقه توليد مي شد اما واردات 
بي رويه و تغيير ذائقه مردم در مصرف اين محصول 
باكيفيت ايراني سبب ش��د تا اين ميزان به نصف 

كاهش پيدا كند.«
   تغيير كاربري باغات چاي شمال

نبود هرگون��ه تركيبات ش��يميايي و رنگ عطر 
مصنوعي از مهم ترين ويژگي هاي چاي توليدي 
در اس��تان گيلان اس��ت، با اين وج��ود واردات 
محصولاتي بي كيفيت كه تنها ب��ه لطف اضافه 
ش��دن عطر و رنگ مصنوعي توانس��ته اند ذائقه 
مصرف كننده ايران��ي را تغيير دهن��د، در كنار 
بي توجهي به حق وحقوق چايكاران موجب شده 
تا روزبه روز از ميزان باغات چاي كاس��ته شده و 
جاي خود را به ويلا سازي بدهد.  نماينده مردم 
لنگرود در مجلس ش��وراي اس��لامي مي گويد: 
»چاي ايراني ارگانيك و بهترين محصول جهان 
است، زيرا اين محصول بدون اسانس و افزودني 
توليد مي شود.« مهرداد لاهوتي مي افزايد: »اين 
درحالي است كه چاي وارداتي به كشور از كيفيت 
بسيار پاييني برخوردار بوده و تنها به لطف اضافه 
ش��دن انواع عطر و طعم و رنگ ه��اي مصنوعي 

توانسته جاي خود را در خانه هاي ايراني باز كند.« 
اين عضوكميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس ادامه مي دهد: »در حال��ي ميزان چاي 
مصرفي خانوار ايراني سالانه ۱20 هزارتن است 
كه از اين ميزان 30 هزار تن توليد داخل و مابقي 
وارداتي است.« اين در حالي است كه بي توجهي 
به نيازهاي چايكاران و با تأخير پرداخت ش��دن 
مطالبات آنها موجب شده تا در حال حاضر ۷ هزار 
هكتار از باغات چاي شمال تغيير كاربري دهند. 

   تغيير كاربري از نوع شاليزاري 
قيمت ب��الاي تولي��د برنج ب��ه عل��ت بالابودن 
هزينه هاي تولي��د و واردات بي روي��ه انواع اين 
محصول با قيمت بسيار پايين و نبود حمايت از 
توليدكنندگان از جمله عواملي است كه موجب 
تغيير كاربري حدود ۴ هزار هكتار از شاليزارها در 
استان گيلان شده است.  در حالي كه به منظور 
حمايت از توليدكننده برنج در اس��تان گيلان، 
از آذرماه سال ۹3 ثبت س��فارش و واردات اين 

محصول به مدت يك س��ال ممنوع ب��ود، با اين 
حال حدود ۶ تا ۷ ميليون تن برنج وارد كش��ور 
ش��داين در حالي بود كه به محض آزادش��دن 
واردات از چهارم آذرماه ۹۴ تا سوم دي ماه، يك 

ميليون و ۴00 هزار تن برنج ثبت سفارش شد. 
 افزايش ۴ هزارتوماني برنج طي س��ال گذشته 
كه موجب ش��د تا قيمت اين محص��ول در بازار 
از كيلويي ۹ ه��زار توم��ان به ۱3ه��زار تومان 
برس��د از جمله مس��ائلي بود كه بهانه به دست 
واردكنن��دگان داد تا كه در ح��ال حاضر ميزان 
ثبت سفارش واردات برنج به ۷ ميليون تن برسد 
كه به گفته كارشناس��ان در ص��ورت وقوع اين 
اتفاق توليد كنندگان با بح��ران مواجه خواهند 
ش��د.  نماينده مردم لنگرود در مجلس شوراي 
اسلامي با هشدار در اين خصوص مي گويد: »اين 
مسئله موجب خواهد شد تا شاليكاران بيش از 
پيش به واگذاري زمين هاي خود به افرادي كه 
به راحتي مجوزهاي تغيير كاربري را مي گيرند، 
تشويق شوند.« مهردادلاهوتي در خصوص انتقاد 
برخي مبني بر اينكه بالا بودن قيمت برنج داخلي 
مي تواند موجب حذف اين ماده غذايي از سفره 
افراد كم درآمد ش��ود، مي افزاي��د: »اين بدترين 
توجيه براي اين اقدام است چراكه دولت مي تواند 
ضمن حمايت از ش��اليكاران اين محصول را به 
ص��ورت ياران��ه اي در اختي��ار مصرف كنندگان 
قرار دهد.« اين عضوكميس��يون برنامه، بودجه 
و محاس��بات مجلس ادامه مي دهد: »در حالي 
كه سالانه تنها نياز به واردات ۴00 هزار تن برنج 
از خارج داريم، اما بررسي ها نشان مي دهد چند 
برابر نياز، اقدام ب��ه واردات مي كنيم.«  به گفته 
اين نماينده مجلس، تعيين تعرفه واردات برنج 
به ميزان ۵ درصد عملًا س��بب مي شود تا توليد 
برنج سودآور نبوده و شاليكاران دست به تغيير 
كاربري زمين هاي خود بزنن��د كه در درازمدت 

موجب بحران خواهد شد. 

تا اواخر روز گذش��ته كه بارش هاي��ي در نواحي 
جنوبي و مناطق مركزي استان خوزستان ادامه 
داش��ت تا حدودي از ميزان گرد و غبارهاي اين 
اس��تان كاس��ته ش��د. اما مديركل هواشناسي 
خوزستان با اشاره به برخاس��تن گرد و غبارهاي 
جزئي در اهواز اعلام كرد كه اين پديده هر چند تا 
ساعاتي ادامه خواهد يافت اما پايدار نخواهد بود. 

   اعتبارات كم، منابع را هدر مي دهد
گزارش ها نشان مي دهد در سال هاي گذشته سعي 
زيادي شده بود تا در بودجه س��الانه ۵0 ميليارد 
تومان براي كنترل ريزگرده��ا و كنترل بحران از 
سرچش��مه درنظر گرفته ش��ود، اما دولت با اين 
ميزان مخالفت كرده و در لايحه بودجه اين مبلغ 

حذف شد.  در همين رابطه نماينده مردم دزفول 
در مجلس شوراي اس��لامي، با اشاره به اختصاص 
30 ميليارد تومان براي مقابله با ريزگردهاي استان 
خوزس��تان مي گوي��د: »در حال حاض��ر عوارض 
ايجاد ش��ده به واسطه ريزگردها بس��يار بيشتر از 
۵0 ميليارد تومان اس��ت كه يك��ي از اين عوارض 
افزايش غبار روي سيستم هاي برق رساني است، 
بنابراين 30 ميليارد تومان تنها براي شست وشوي 
شبكه هاي برق، صنايع زيربنايي و زيرساخت هاي 
حساس كفايت مي كند.« عباس پاپي زاده با بيان 
اينكه با كنترل ريزگردها مي توان از افزايش زيان 
ناشي از اين پديده زيست محيطي جلوگيري كرد، 
ازاين رو اختصاص اين بودجه ها به صورت مقطعي 

تنها به هدررفت منابع كمك مي كند.  عضو مجمع 
نمايندگان اس��تان خوزس��تان در مجلس با بيان 
اينكه در لايحه بودجه پيشنهاد اختصاص سالانه 
۵00 ميليارد تومان براي مقابله با ريزگردها داده 
شده اس��ت، ادامه مي دهد: »در حال حاضر زيان 
يك روز به اقتصاد كشور در بحث گردوغبار بيش از 
۵00 ميليارد تومان است، به طوري كه طي چند 
وقت اخير به دليل هجوم ريزگردها تنها به ميزان 
۸00هزار بش��كه از توليد نفت كاهش پيدا كرده 
است؛ ضمن اينكه خسارت به شبكه هاي برق رساني 

به طور تقريبي بيش از اين عدد است.«
   طرح ها اسير تغييرات سازماني

موضوع استفاده از مالچ نيز سال هاست كه از طرف 

كارشناسان پيشنهاد مي شود. اما گويي اين طرح 
نيز اندر خم بازي هاي اعتباري گم شده و مسئولان 
به دنبال پيشنهادهايي هستند كه هزينه بر نباشد 

و خيلي زود هم به نتيجه برسد!
در حال��ي كه كارشناس��ان معتقدند اس��تفاده از 
مالچ رُس��ي به ج��اي مالچ نفت��ي براي مب��ارزه با 
ريزگردها آس��يب كمتري به محيط زيست وارد 
مي كند، روز گذش��ته مديركل توس��عه فناوري 
و ارتباط با صنعت دانش��گاه آزاد اس��لامي درباره 
مذاكرات با س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت در 
خصوص طرح استفاده از فناوري مالچ رُسي به جاي 
مالچ نفتي براي مقابله با ريزگردها گفت: »تحولات 
و تغييراتي كه در سازمان حفاظت محيط زيست رخ 
داد، برگزاري جلسه توجيهي در رابطه با اين طرح 
را به عقب انداخت.« داوود ثمري هم قبل از اينكه 
به اصل ماجرا بپردازد به نبود اعتبارات اشاره كرد و 
ادامه داد: »با پيگيري هايي كه انجام داديم متوجه 
شديم سازمان محيط زيست هنوز اعتبارات لازم را 
براي اين طرح ندارد. از اين رو با توجه به مشكلاتي 
كه در خوزستان به وجود آمده، در حال پيگيري از 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري و رئيس 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگ��ي جهت تخصيص 

بودجه براي اين موضوع هستيم.«
   روزي 200 هكتار كاشت نهال

نهال كاري در استان خوزستان از ديگر طرح هايي 
اس��ت كه اگر واقعاً پيگيري و تداوم داشته باشد 
از جهات گوناگون نتايج مثبت��ي در دراز مدت به 
همراه خواهد داشت.  البته روز پنج شنبه گذشته 
زماني كه وزير جهاد كشاورزي در جلسه شوراي 
اداري خوزستان و كارگروه ملي مبارزه با ريزگردها 
ش��ركت كرده بود، از كاش��ت روزانه 200 هكتار 
نهال در اين استان خبر داد.  محمود حجتي گفت: 
»طرح توس��عه كشاورزي خوزس��تان موسوم به 
طرح مقام معظم رهبري كه س��ال هاي بسياري 
بدون اعتبار و كم اعتبار مانده بود با پيگيري ويژه 
رئيس جمهور اجرايي شده است.« وي افزود: »در 
فاز اول با همكاري وزارت نيرو و مبادله موافقتنامه با 
سازمان مديريت و برنامه ريزي، تاكنون 2۴0 هزار 
هكتار از 3۱۸ هزار هكتار تحويل ش��ده و در سال 
آينده كل فاز اول به اتمام مي رسد.« به هرحال چه 
با اعتبارات و چه بدون آن بايد با معضلي كه امروز 
به حدي رسيده كه زندگي خوزستاني ها را مختل 
كرده است، مقابله كرد. اما به عقيده كارشناسان 
آنچه بيش از هر چيز ديگري مي تواند به سرعت 
آرامش را به خوزس��تان بازگرداند، اين است كه 
هر مسئولي در هر جايگاهي كه قرار دارد فقط به 

وظايف خودش عمل كند و بس. 

i ran@javanOnl ine. i r11 | روزنام��ه جوان |  ش��ماره 5038ش��نبه 7 اس��فند 1395 | 27 جم��ادي الاول 1438 |  تيشه سودجويان و زهر پسماندها 
برجان جنگل مازندران

مدت هاست جنگل هاي مازندران در محاصره پسماندهاي شهري قرار 
گرفته  اند و ريشه شان خشك مي شود. معضلي كه با توليد روزانه بيش 
از 3هزار تن زباله، مسئولان را از يافتن راهي براي حفظ جنگل ها ناتوان 
كرده است و درختان اين اس�تان يكي پس از ديگري محكوم به مرگ 
مي شوند. حالا در كنار تمام اين مشكلات كه روزانه از وسعت جنگل هاي 
سرسبز شمال كشور مي كاهد، درد ديگر اين است كه مسئولان نظارتي 
بر اراضي جنگلي ندارند. از اين رو سودجويان بی محابا دست به قطع 
درختان مي  زنند و منابع طبيعي ش�مال كش�ور را به ت�اراج می برند. 

    
استان هاي شمالي به ويژه مازندران در روزهاي تعطيل ميزبان تعداد 
زيادي از مسافران هستند. بر اساس اطلاعات به دست آمده از مسئولان 
مازندران، در اين روزها، استان پذيراي بيش از ۱0 ميليون مسافر است. 
به دنبال افزايش جمعيت ساكن در شمال كشور در چنين مواقعي، دفن 

پسماندها به يكي از مشكلات اساسي اين مناطق تبديل مي شود. 
با توجه به اينكه منابع طبيعي و حفظ جنگل ها يكي از دغدغه هاي اصلي 
مردم و مسئولان است، بنابراين مشكل پسماند استان هاي شمالي يك 
مشكل فرا استاني ا س��ت كه نياز به توجه ويژه دارد. در حال حاضر به 
گفته مهردادي، مديركل حفاظت محيط زيست مازندران، روزانه بيش 
از 3 هزار تن زباله در اين استان توليد مي شود.  با توجه به اينكه مازندران 
براي دف��ن اين حجم زياد هي��چ محلي را ندارد و جنگل هاي اس��تان 
سال هاست درگير زباله ها هستند، به س��ادگي مي  توان به اين نتيجه 
رسيد كه اين مقدار پسماند توليد شده از سفرهاي مردم، سهم جنگل ها 
مي شود. با اينكه درحال حاضر ساخت نيروگاه هاي زباله سوز در دست 
اجراست، اما تا زماني كه به بهره برداري نرسند، جنگل هاي شمال كشور 

نيز مورد تهديد قرار مي گيرند و بايد چاره اي براي آنها انديشيد. 
   تيشه قانوني سودجويان بر پيكر درختان

علاوه بر زباله ها، معضل ديگري كه اين روزها بيش از پسماندها درختان 
شمال كشور را تهديد مي كند، فعاليت سودجويان است. آنها با ريختن 
نفت پاي ريشه درختان، اقدام به خشك كردن و قطع آنها مي كنند. با 
اينكه قطع درختان غيرقانوني است، اما آنها با اين اقدام به راحتي قوانين 

را دور مي زنند و هيچ مسئولي براي نظارت بر اين موارد حضور ندارد. 
زينب فلاح، كارشناس��ان منابع طبيعي با تأييد اين موضوع مي گويد: 
»متأس��فانه در حوزه اراضي جنگلي، نظارت ها به صورت دقيق انجام 
نمي شود. بنابراين همين بي توجهي ها سبب اين شده كه سودجويان با 
ابتكار عمل دست به قطع قانوني درختان بزنند.« وي با اشاره به اينكه 
سودجويان دست به فعاليت هايي مي زنند تا بتوانند قانون را دور بزنند يا 
به نحوي از آن به نفع خود سوءاستفاده كنند، مي افزايد: »برخي از آنها 
با فعاليت هايي مانند نفت پاشي در ريشه درختان يا انتشار بيماري در 

منطقه اي از جنگل موجب خشك شدن آنها مي شوند.«
   لزوم بازنگري قوانين

بنابراين اين سوء استفاده كنندگان به راحتي با اين بهانه كه اين درختان 
خشك هستند و بر اس��اس قانون مانعي براي قطع آنها وجود ندارد، از 
مراجع قانوني مجوز قطع درختان را مي گيرند.  فلاح، كارشناس منابع 
طبيعي، با بيان اينكه ارزش اقتصادي جنگل فراتر از اعداد و ارقام است، 
مي گويد: »هرچند دور زدن قانون از سمت سودجويان مدتي است كه 
با كارشناسي هاي انجام شده از موارد شناسايي شده است اما همچنان 
ش��اهد قطع قانوني درختان هستيم و اين موضوع س��ندي بر ضعف 
مديريت نظارت بر اراضي جنگلي است.« حالا با اين شرايط شايد معضل 
پسماندها به مراتب نسبت به خشك شدن قانوني درختان، از اهميت 
كمتري برخوردار باشد، بنابراين متوليان امر بازنگري در قوانين موجود 

را بايد در رأس تصميمات شان قرار دهند.

تغيير كاربری شاليزارها و باغات چای گيلان با واردات بی رويه
نماينده لنگرود در گفت و گو با »جوان«: كاهش تعرفه واردات برنج به 5درصد انگيزه كشاورزان را در توليد اين محصول كاهش می دهد

وعده هاي شيرين در روزهاي تلخ خوزستان
در حالي كه طرح هاي مالچ باشي به خاطر نبود اعتبار اجرايي نمی شوند، وزير جهاد كشاورزي از كاشت روزانه 200 هكتار نهال در خوزستان خبر داد

وضع بحراني خوزستان طي يك ماه اخير باعث شده تا دولتمردان، هر طور 
شده خود را به اين نقطه از ايران برسانند و هر يك قول و وعده و پيشنهادي 
بدهند تا نشان دهند كه به فكر يافتن چاره اي براي حل اين معضل هستند؛ 
از پيشنهاد يك عضو مجمع نمايندگان استان خوزستان در مجلس كه از 
اختصاص 500 ميليارد تومان براي مقابله با منشأ ريزگردها در لايحه بودجه 
سال ۹۶ گرفته تا وزير جهاد كشاورزي كه خبر داده براي كاهش كانون هاي 
توليد گرد و غبار، روزانه 200 هكتار نهال كاري در خوزستان انجام مي شود.  
البته رئيس سازمان محيط زيست باز هم به جاي ارائه يك پيشنهاد كارآمد، 

ترجيح داد توپ را به آن طرف مرزها بيندازد و بگويد: »كشور تركيه با زدن 
سد و انحراف آب هاي دجله و فرات، نقش مهمي در گرد و غبار خوزستان 
دارد.« و شخص رئيس جمهور با دست پر به سراغ خوزستاني ها رفت و اعلام 
كرد: »هديه اين سفر ما به مردم خوب و مؤمن خوزستان اين است كه مسئله 
آب و فاضلاب خوزستان را حل مي كنيم!« به هرحال چه با هديه و منت و 
چه در حيطه مسئوليت سازمان ها و نهادها، مردم خوزستان منتظرند تا 
ببينند در عمل چه اتفاقي رخ خواهد داد، با اين توضيح كه روزهاي گرم 
و خشك در راهند و از همين معدود بارش ها هم ديگر خبري نخواهد بود. 

ميترا شهبازي

سيس�تان  شهرس�ازي  و  راه  كل  مدي�ر 
وبلوچس�تان از تبدي�ل مي�دان راه و ترابري 
زاه�دان ب�ه مي�دان گردش�گري خب�ر داد. 
 مس��عود مالكي در نشس��ت ش��وراي راهبردي 
گردشگري سيستان وبلوچس��تان گفت: ميدان 
ورودي هر ش��هري پيش��اني آن ش��هر به شمار 
مي رود، از اي��ن رو در جهت زيباس��ازي ميدان و 

مبادي ورودي ش��هر زاهدان، ميدان راه و ترابري 
به ميدان گردش��گري تبديل ش��ده اس��ت.  وي 
افزود: از فروردين ماه و با دستور استاندار سيستان 
وبلوچس��تان كه اين اس��تان مقصد گردشگري 
ناميده ش��ده اس��ت، اداره كل راه و شهرس��ازي 
سيستان وبلوچس��تان در تمام زمينه ها كار خود 
را آغاز كرده اس��ت.  مدير كل راه و شهرس��ازي 

سيس��تان وبلوچس��تان ادامه داد: از ابتداي سال 
۱3۹۵ ت��ا كن��ون ۱۱00 كيلومت��ر از راه ه��اي 
اصلي استان بهسازي شده اس��ت.  مالكي گفت: 
۴۶00كيلومتر خط كشي و نصب علائم در سطح 

سيستان وبلوچستان انجام شده است.  
مدير كل راه و شهرس��ازي سيستان وبلوچستان 
با بيان اينك��ه ۵۶ نقط��ه حادثه خيز در ش��مال 

سيس��تان و بلوچس��تان شناسايي ش��ده است، 
گفت: تاكنون ۱2نقطه رف��ع و در ديگر نقاط نيز 
تابلوهاي آشكار سازي نصب شده است.  مدير كل 
راه و شهرسازي سيس��تان وبلوچستان همچنين 
در اين نشست پيشنهاد برپايي غرفه هاي محلي و 
نمايشگاه هايي در رابطه با دستاورد و توانمندي هاي 

روستايي مردم استان در نوروز را داد. 

تبديل ميدان راه و ترابري زاهدان به ميدان گردشگري
   سيستان وبلوچستان

حوريه ملكي

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

 90 درصد محصولات  كشاورزی كردستان
فاقد سم است    

۹0 درصد محصولات توت فرنگي، گندم،     كردستان 
گيلاس و انگور استان كردستان سالم و 
فاق�د س�م اس�ت و ب�ا ك�ود بيولوژي�ك آفت كش�ي مي ش�ود. 
رئيس جهاد كشاورزي كردستان با اعلام اين خبر افزود: ۱۴ هزار هكتار از 
3۵هزار هكتار باغات سطح زيركشت كردستان مربوط به سنندج است. دادور 
سهرابي ادامه داد: 3 هزار تن از 2۵ هزار تن گوشت قرمز توليد شده استان 
در سنندج توليد مي شود.  وي گفت: 22۶هزار تن شير در كردستان توليد 
مي شود كه ۴۹هزار تن از اين ميزان، مربوط به شهرستان سنندج است.   مدير 
جهاد كشاورزي شهرستان سنندج با بيان اينكه سنندج در حوزه كشاورزي 
يكي از شهرستان هاي مهم استان به شمار مي آيد، افزود: سنندج در چندين 
آيتم كش��اورزي ش��امل باغات ميوه، توت فرنگي و صنعت طيور رتبه اول 
استان را دارد.  سهرابي با بيان اينكه ۷۵ درصد محصول توت فرنگي كشور در 
كردستان توليد مي شود، گفت: كردستان با توليد اين ميزان توت فرنگي رتبه 
اول كشوري را به خود اختصاص داده است.  سهرابي از توليد سالانه ۴0هزار 
تن توت فرنگي در استان كردستان در 2 هزار و ۷20 هكتار زمين خبر داد و 

گفت: توليد اين محصول در شهرستان سنندج 2۵هزار تن است.


